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SZIGETBECSEI
KRÓNIKA

A szigetbecsei holtág. A község küzdő birtoklásáért

Weöres Sándor

Kánikula

Szikrázó 
az égbolt 

aranyfüst a lég, 
eltörpül 
láng-űrben 

a tarka vidék.

Olvadtan 
a tarló

hullámzik, remeg, 
domb fölött 
utaznak

izzó gyöngyszemek.

Ragyogó 
kékségen 

sötét pihe-szál: 
óriás
magányban 

egy pacsirta száll.

Ha a hegy nem megy Mohamedhez. •.
Nyár -  a strandolás évadja. Keresettek a vízpartok, mert jó lehet a sör, 

az üdítő, de kánikulában a legjobb egy hűsítő lubickolás, úszás.
Szigetbecse irigylésre méltó helyzetben van, mert bár a község nem 

közvetlenül a vízparton épült, a Duna közel van.
Ha a hegy nem megy Mohamedhez, Mohamed megy a hegyhez... 

Isten mentsen attól, hogy a víz jöjjön Becsére, inkább a becseiek vállalják 
azt, hogy elmennek a kissé távolabb lévő Dunához, a szépen kiépített 
strandhoz.

Öröm látni, ahogy évről évre szépül ez az önkormányzat által fenntar-
tott kis strand, fejlesztésére mindig jut pénz a költségvetésből. Legutóbb 
egy kis öblöt töltöttek fel, a területet befüvezték és az most kedvelt tá-
borozóhely, találkozóhelye a bográcsban fűzőknek is. A strand kihasz-
náltságára nem lehet panasz. Meleg nyári napokon ki lehetne tenni a 
„megtelt” feliratú táblát.

A strandolókat, de azokat is akik főleg bizalmatlanságból nem látogat-
nak a Dunához érdekelheti, hogy milyen is a víz minősége. A legilletéke-
sebbet, a Állami Népegészségügyi Tisztiorvosi Szolgálat (ÁNTSZ) 
Ráckevei Városi Intézetében Répás Sándomé közegészségügyi felügye-
lőt kérdeztük:

„Az ÁNTSZ rendszeresen vizsgálja az élővizek, így a Duna vízminő-
ségét is. Ezek a vizsgálatok szolgálják többek között a fürdőzők vé-
delmét. Mintákat veszünk a dunai strandokon, így a becsei strandon is. A 
mintákon elvégzett vizsgálatok növényi és állati tesztekkel történnek.

Ezek során a víz bakteriális állapotáról kapunk adatokat, de vizsgáljuk a 
vízmintákat biológiai szempontból is, pl. a különböző algák jelenlétét, az 
üledék mértékét regisztráljuk.

Bár megállapítható az, amit mindenki észlelhet, hogy elszaporodik a 
hínár, a feltöltődés gyorsul, az iszaplerakódás folyamatosan növekszik, 
az ellenőrzéseink során évek óta nem találtunk egészségre káros 
anyagokat. A Ráckevei Duna vizével bakterológiailag nincs gond. Ke-
vesen tudják, ezért örömmel adom közre azt az információt, hogy a rác-
kevei régi városházában lévő ügyfélszolgálati irodánk folyosóján min-
denki számára hozzáférhetően kifüggesztjük azt a táblázatot, amin 
közöljük a dunai strandokon (Varsány, Lacháza, Márton, Ráckeve, Becse, 
Dömsöd, Makád, Ezüstpart) vett vízminták adatait.”

Répás Sándomé közlései megnyugtathatják azokat is, akik idegenked-
nek, félnek a Dunában való fürdéstől. A szakember azonban mindenki-
nek azt javasolja, hogy az ÁNTSZ által rendszeresen ellenőrzött, kijelölt 
fürdőhelyen strandoljanak. Itt -  ahogyan a becsei strandon is -  nemcsak 
a víz minőségét, hanem a kiszolgáló létesítményeket (zuhanyozó, illem-
hely) is ellenőrzik és figyelemmel kísérik a strand területének rendezett-
ségét, tisztaságát.

Ahogy Mohamed a hegyhez, a becseiek enyhülésért a Dunához zarán-
dokolnak. Reméljük, jó híreket tudtunk közölni.

Ezzel kívánunk a nyár hátralévő idejében jó strandolást, pihenést a 
Duna partján.
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Testületi ülések

• Tárgyalások a lakótelkek vevőivel

• Kedvező pályázati elbírálások

• Polgári esküvő a Becsei Vendéglőben is

2002. jú lius  8.
A képviselő-testület ülésének napirendjén 

két költségvetési módosítás szerepelt. Az 
időközben bekövetkezett változások miatt 
módosítani kellett Szigetbecse-Makád Közös 
Igazgatású Közoktatási Intézményi Fenn-
tartó Társulás, valamint Szigetbecse Község 
Önkormányzat 2002. évi költségvetési elő-
irányzatát. A képviselők megvitatták a két 
tervezetet és azt elfogadták.

*

Az  előző ülésen a testület megfogalmazta 
az újonnan kialakított lakótelkek értékesíté-
sének feltételeit és megbízta a polgármestert, 
illetve a jegyzőt, hogy folytasson tárgyalást a 
jelentkező vevőkkel. Magasitz Lajos beszá-
molt ezekről a tárgyalásokról és szóban be-
mutatta az igénylőket. Minden jelentkezővel 
elbeszélgettek, azok megismerték a testület 
által megfogalmazott feltételeket. A jelent-
kezők többsége szigetbecsei, illetve ráckevei 
gyerekes házaspár, fiatalok; akik Szigetbe-
csén akarnak otthont alapítani. Minden kérel-
mező igényét elfogadták.

A képviselők határozatban hatalmazták fel 
a vevőjelölteket, hogy azok a számukra ki-
jelölt területet annak pontos felméréséig is 
rendben tarthatják (kaszálás, gazmentesítés). 
Megtárgyalták és elfogadták az új lakótelkek 
beépítésének módját, az engedélyeztetéshez 
szükséges szempontokat (épület tájolása, 
élőkért nagysága stb.). Megbízták a polgár- 
mestert, hogy az építésügyi hatóságokkal a 
tárgyalt feltételekről egyeztessen.

*

Miután a tárgyban a testületnek határoz-
nia kellett, a polgármester ismertette a Kö-
zép-Magyarországi Régióval kapcsolatos 
szervezeti elképzeléseket.

Magyarország az Európai Unióba való 
csatlakozásra készül. Az ország hét nagy ré-
gióra oszlik, ebből az egyik Pest megye a fő -
várossal. Az uniótól a régiók jelentős támo-
gatáshoz juthatnak. A támogatás elosztásá-
nak alapja az adott régióban elért bruttó 
nemzeti jövedelem (GDP) az EU átlaghoz 
mért százaléka. Ha ez meghaladja a 75 %-ot, 
a régió nem ju t támogatáshoz. A megyei ve-
zetés azzal számol, hogy a főváros kiemel-
kedően magas GDP értéke „felhúzza ” a me-
gyénket is magába foglaló régió eredményét 
és rövid időn belül etéri azt az értéket, ami 
után már nem jár támogatás. Számítások sze-
rint így a térség évi 80 milliárd forint EU tá-
mogatástól esne el. (A jelenlegi költségvetési 
támogatás 17 milliárd.) A megye vezetése azt

kezdeményezi, hogy Pest megye külön régiót 
képezzen elválva a fővárostól, hiszen Buda-
pest teljesítménye nélkül a megye jelenlegi 
GDP-je az EU átlagának mindössze 38 %-a 
és így az önállósult megye még hosszú évekig 
jogosult lenne az EU nagyértékű támoga-
tására.

A polgármester beszámolt a Csepel-Sziget 
és Környéke Területfejlesztési Önkormányza-
ti Társulás e tárgyban lefolytatott vitájáról. 
Ott a társulás 21 települése közül 20 adta el-
vi támogatását a megyei elképzeléshez (a kü-
lönvéleményt a főváros kerülete, Csepel ön- 
kormányzata képviselte).

A megyei vezetés arra kéri az érintett tele-
pülési önkormányzatok képviselő-testületeit, 
hogy hozzanak határozatot a régión belüli 
különválás támogatásáról. A képviselők a tá-
mogató határozatot egyhangúlag hozták 
meg.

*

Megismerve a feltételeket, a képviselők 
nem tartották időszerűnek egy, a községben 
kábel TV kiépítését vállaló cég ajánlatát.

A cég nagy összegű, 10 milliós önkor-
mányzati önerővel és olyan magas részvételi 
aránnyal számol, aminek ma nincs realitása.

*
A Sziget Szecurity Személy és Vagyon-

védelmi Kft. a község területén is végez szol-
gáltatást. Jelenleg az ehhez szükséges ügye-
letet egy lakókocsiból látja el.

A társaság azzal a kérelemmel fordult a 
képviselő-testülethez, hogy adjon lehetőséget 
a községben egy 12x15 m-es terület bér-
bevételére, ahol egy mobil faházat állíthatna 
fel az ügyelet számára.

A testület támogatta a kérelmet azzal a 
feltétellel, hogy a faház felállításához szük-
séges szakhatósági engedélyeket a bérlőnek 
kell beszereznie. A bért évi 30.000.- Ft-ban 
állapította meg (érvényes 2002. december 
31-ig).

*

A  polgármester beszámolt a beadott pá-
lyázatok eredményéről. Örvendetes, hogy 
mindkét, még függőben lévő pályázat ked-
vező elbírálásban részesült. így megkapja a 
község a település rendezési terv elké-
szítéséhez kért támogatást (860.000.- Ft) és 
az óvodafelújítás II. üteméhez is az 1,2 mil-
lió Ft-ot.

*
Beszámolót hallgattak meg a képviselők az 

óvoda tetőszerkezet felújításáról és az iskolá-
ban folyó munkálatokról, ezek mindkét hely-

színen jó l haladnak. Az óvoda szépen felújít-
va nyithatja meg kapuit, az iskolában is vé-
geznek a szünetben tervezett munkákkal 
augusztus folyamán.

*

A  polgármester beszámolt a szennyvíz-
üzemeltetési szerződés megkötéséről és a 
bekötési munkálatokról.

Megkezdődtek és a tervezett ütemben hal-
adnak a házi rákötések. Naponta 6-8 csat-
lakozás készülhet el, egyeztetve a munkát 
végző vállalkozóval, a háztulajdonossal és az 
üzemeltetővel, akivel a használó a csatla-
kozás kiépítésével egyidejűleg megköti a 
szolgáltatói szerződést (cikkünk az 5. ol-
dalon).

*

Jelenleg Szigetbecsén két helyszín áll a há-
zasulandók rendelkezésére: a polgármesteri 
hivatal tanácsterme, illetve a Művelődési 
Ház.

Felmerült az igény, hogy a Becsei Ven-
déglőben (Makádi út) is lehessen polgári es-
küvőt tartani. Választékbővítésként a képvi-
selők elfogadták a vendéglőt is a hivatalos 
szertartás színhelyéül.

*

Az óvoda tetőszerkezetének felújítása so-
rán sok faanyagot bontottak le.

A képviselők úgy döntöttek, hogy a csak 
tüzelőnek alkalmas bontási faanyagot rászo-
rulóknak adják, a helyszínről való elszállítás-
sal és csak a még használható faanyagot tá-
rolják tovább.

Anyakönyvi hírek

(Születés

május 26-án született 
Hunkár Bernadett és Sújt Gábor gyermeke 

Klaudia
június 19-én született 

Feigl Ilona és Rácz József gyermeke 
Tivadar

m
Házasságot kötött

Június 29-én 
Mayer Andrea és Radnics László Zsolt

Elhunytak

Telek István 
június 24. élt 42 évet 

Erdélyi György 
június 17. élt 33 évet 

Sárosi Imre 
június 28. élt 60 évet 
Vincze Tibor Ferenc 
július 3. élt 62 évet 

Szűcs Mihály 
július 5. élt 61 évet

Gyászoljuk az örökre eltávozottakat!



2002. július-augusztus SZIGETBECSEI KRÓNIKA 3

Valamikor -  Móra Ferenc 
kifejezésével élve -  a „cél- 
szőrű szögény embörök” fed-
ték náddal, zsúppal hajlé-
kukat.

Nem kell ahhoz öregnek lennünk, hogy emlékezzünk falvaink je l-
legzetes utcaképére, a nádfedeles házak sorára. Kedvelt, olcsó épí-
tőanyag volt a nád a folyószabályozás előtt vizek járta, zsombékos 
Csepel-sziget településeiben is. A nádazáshoz -  bár ehhez sem lehet 
csak úgy hűbelebalázs módján nekifogni -  egy faluban sokan értettek, 
de kiváltak közülük a mesterek, akik aztán keresettek voltak az épít-
kezők körében.

A szülői ház -  már lebontották...

A kánikulában is kellemesen hűvös tornácon (hiába, a régiek még 
tudtak valamit a nap járásáról...) beszélgetünk Feigl Bódoggal és 
Marikával a feleségével. Az épületet még a házigazda nagyapja 
építette és fedte a dédapja segítségével náddal. Nagyapját Sziget-
becsén és környékén megbecsült nádazóként tartották számon. Félix -  
ahogy Bódogot mindenki ismeri -  nem annyira a nagyapjától, mint in-
kább felesége apjától és sógoraitól tanulta, leste el a nádazás for-
télyait. Az após, Gulyás József a kitelepítés után Ráckevére került, ott 
is sokan ismerték, tisztelték nádazó tudományát.

Erről a kihalásra ítélt, de napjainkban (gazdagéknál) újra keresett 
népi tudományról folyik a csendes beszélgetés Feiglékkal.

-  Hogyan tanulta a nádazást, aki annak mestere lett?
-  Ezt a tudást, mint jómagam is, elsősorban családon belül lehetett 

elsajátítani. A gyerek segített apjának, nagyapjának. Nem volt szakis-
kola, inaskodás, mestervizsga, de a jó  nádtető készítéséhez sok min-
dent meg kellett tanulni, a jó  nádazót pedig megbecsülték akkor, ami-
kor a nád volt a tetőfedés általánosan használt anyaga. A zsupptető 
rozsszalmából készült, felrakásának módja eltért a nádazástól, az más-
féle tudást igényelt. Raktak tetőt vegyesen, nádból és zsuppból is.

-  Milyen volt a jó, a szakszerűen készült nádtető?
-  Mindenekelőtt jól kellett kiválasztani a felhasználandó anyagot. 

Tartósabb tető készült a vékony szálú, rövid, acélos nádból, amilyet itt

a környéken leginkább 
Makád közelében lehe-
tett találni. A hosszú, 
üreges szálak puháb-
bak, összenyomhatóak 

voltak és romlékonyabbnak bizonyultak. Szemmérték kellett a rétegek 
felrakásához. A túl sok anyagtól púpos, a kevéstől gödrös lett a tető. A 
nádazó nem dolgozhatott egyedül, mert a rétegek lekötözése egy 
speciális „tőr” segítségével történt úgy, hogy egy ember belülről, egy 
pedig kívülről szúrta át a nádrétegeket és kötözte a tetőt. Oldalt az 
alsó, a tetején felső kolbász vagy más néven hurka fogta le, zárta a 
nádrétegeket. Díszítésül búbot formáltak. Régen drót helyett is ter-
mészetes anyagot, fűzvesszőt használtak kötözéshez. Ezt láttam a 
szülői ház lebontásakor. A tetőszerkezet készítéséhez csak faszöget, 
vesszőt használtak. Tartott is! Egy jó  nádtető élettartama 30-40 év 
volt! A rétegesen felrakott nádat ún. lépcsős nádverővel alulról kezdve 
simára vertük, így szebb is lett, a víz is jobban lefolyt a tetőről.

Miután a padláson a házigazda egykori fabölcsője mellett megtekin-
tettük a megőrzött nádazó szerszámokat, folytattuk a beszélgetést.

-  Ma ismét divatos nádtetős házakat építeni, de úgy tűnik fel, a 
nosztalgia csak a szépségét veszi figyelembe a célszerűséggel kevéssé 
számolnak akik ma a nádat újra felfedezték.

-  Valamikor, amikor égetett tégla helyett is inkább vályogból épít-
keztek, a nád, a zsupp használata ésszerű volt, hiszen az otthont te-
remtők ezeket az anyagokat ott találták a környezetükben. Az olcsó-
ságán kívül más hasznát is látták a nádfedélnek. Nagy melegben a ház 
lakói a tető alatt, a padláson pihentek meg munka közben. A viszony-
lag hűvös tetőtérben, a nádfedél alatt lehetett tárolni a füstölt árut. 
Dróthálóval elkerítették erre a célra a padlástér egy részét. Nád, még-
pedig vastag, 70-80 cm-es nád fedte a jégvermeket is. A kocsmá- 
rosoknak mindenütt, így Szigetbecsén is kötelező volt jégvermet tar-
tani, abban szalma közt tárolták a télen begyűjtött jégtömböket. Volt 
ilyen a henteseknek is. A mostani kocsma helyén állt régebben a tej- 
csarnok, az is rendelkezett kötelezően jégveremmel.

- A  nád gyúlékony anyag...
-  Ez bizony hátrányt jelent a mai tetőfedő anyagokkal szemben. 

Ezek elterjedése előtt a települések krónikájában vissza-visszatérő 
szomorú híradások szólnak nagy tűzvészekről. Ha felrepült a vörös 
kakas, a lángok szinte megállíthatatlanul terjedtek tova a nád, vagy 
zsuppfedeles házak, gazdasági épületek során.

A nádazás mesterségének tudója már nemigen vállal ilyen munkát, 
inkább a kerttel, szőlővel foglalatoskodik. Szigetbecsén, ahol valami-
kor a házak több mint fele volt náddal, zsúppal fedve, ma már csak 
egy ilyen régi ház akad, az is az összeomláshoz közelít. Ezen kívül 
épült egy új ház is nádtetővel.

Az idő kerekét nem lehet, nem is akarhatjuk visszaforgatni, de em-
lékezni elődeink életére, küzdelmeire és örömeire kötelességünk. 
Feiglék padlásán újra elgondolkoztam: Szigetbecsén is kellene egy 
helyi múltat idéző tájház, múzeum, amiben megőrizhetők volnának a 
családoknál, padlásokon kallódó értékek.

Pap Kornélia

Jellegzetes falukép a múltból

A nád dicsérete
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Ki mít  rúd 4 DunáróI?
Kánikula. Még a szél is a sivatagok leheletét hozza. A földeken 

kókadnak a kapás növények, „furulyázik” a kukorica. A kiskertekben 
ádáz küzdelem folyik a beton-keményre száradt földdel.

Lehet, hogy mire e sorok megjelennek megjön az enyhet adó eső, 
most azonban víz után áhítozik minden. Nagy tavainkban bokáig, 
térdig vízben gyalogolnak befelé a fürdőzők. A patakok kiszáradt 
medre csak álmodik vízcsobogásról... Folyóink még teszik a dol-
gukat. A Duna, bár a vízügyesek adatai szerint végig apad, még hozza 
amit várunk tőle: a vizet.

Vizünk, kivált itt a szabályozható Ráckevei-Dunában még van. 
Gond vele mégis temérdek. Ahogy sok az elvárásunk is. íme ezek fel-
sorolása -  a teljesség igénye nélkül: víztározó, belvízszabályozás, 
hajózás, szennyvízbefogadó, öntözés, horgászat, üdülés, vizisportok, 
természetes élőhely (növény, állat)...

Horgászidill a Ráckevei-Dunán

Nagy kérdés: meddig tud -  legalább részben -  eleget tenni a Rác- 
kevei-Duna ennek a sok elvárásnak? Nemcsak az érzelmileg motivált 
környezetvédők, de szigorúan tényekre, adatokra támaszkodó szak-
emberek is úgy látják, ez a víz elért terhelhetőségének határáig.

Felhasználásra megkaptam Dosztály Tímea (Makád) a Tessedik 
Sámuel Főiskola hallgatójának kiváló minősítést kapott remek szak- 
dolgozatát, melynek címe: A Ráckevei (Soroksári)-Duna-ág víz-
minőség javításának lehetőségei. Összegződését adja ebben annak, 
amit tudnunk kell az RSD kialakulásáról, arról, hogyan változott az 
állapota, végül, hogy mik a lehetőségek a romlási folyamat megál-
lítására, megfordítására.

Minderről azóta, hogy környezetvédők, szakemberek a vészha-
rangot kezdték kongatni, könyvtárnyi irodalom született. Felhasznált 
irodalomként a vizsgadolgozat készítője is felsorol több kömye- 
zetvizsgálatot, szakvéleményt, tanulmányt, hatásvizsgálatot, progra-
mot. ..

Hogy stílszerűek legyünk: bizony ilyen jellegű tanulmányokkal 
Dunát lehetne rekeszteni. Kellenek ezek az érdemi munkához, de 
csak betűvel nem lehet egyetlen bajt sem orvosolni. Sietek leszö-
gezni: nem a javítás, a gyógyítás szándéka, akarata hiányzik, vagy 
gyenge. A pénz kevés...

De tartsunk sort.
A mai helyzet megértéséhez kicsit vissza kell menni a múltba. A 

folyómeder szabályozatlansága következtében a főváros területén 
számos nagy árvíz pusztított az elmúlt századokban. 1904-ben a ma-
gyar törvényhozás döntött a mederszabályozásról. A Csepel-sziget fő

ágát gátak közé szorították, az ún. soroksári ágban előbb a Kvassay 
hajózó, illetve vízbeeresztő zsilip (1910-1926.), majd 1929-ben a 
Tassi zsilip épült meg. A Duna-ág hajózhatóvá tétele érdekében ekkor 
mederkotrást is végeztek.

Az időközben korszerűsített két zsilip lényegében állóvízzé tette az 
58 km hosszú mellékágat.

A Duna által körülölelt Csepel-sziget, a Csallóköz és Szigetköz 
után a Duna harmadik legnagyobb szigete. A 14 km2 vízfelületű Rác- 
kevei-Dunán 15 kisebb-nagyobb sziget található, a partvonal a mel-
lékágakkal 180 km hosszú!

Jellemzőit tekintve három szakaszra szokták osztani. Szigetbecse 
az alsó 22 km-es szakaszhoz tartozik. Itt a víz átlagos szélessége 300 
m, vízmélység 3,5 6 m közötti. Az itteni víztömeg adja a teljes RSD 
vízmennyiségének 50-55 %-át.

Az egyre zsúfoltabb, zajosabb rossz levegőjű főváros lakói hamar 
felfedezték a közeli kitűnő üdülőhelyet. Elsőként a horgászok építet-
ték fel kis tanyáikat a vízparton, majd a vizisportok használták ki a 
szélvédett, hajóforgalomtól alig zavart folyóágat és közben megindult 
az üdülők áradata...

A horgászok valóban paradicsomra leltek itt. A korábban sokak 
megélhetését szolgáló halászat idővel teljesen megszűnt, viszont 
megkezdődött a Ráckevei-Duna intenzív halasítása. Mára elmond-
hatjuk, hogy az ivadéknevelők, a halastavak hozamának, az ott dol-
gozó szakembereknek köszönhetően a Ráckevei-Duna az ország leg-
jobban halasított kizárólagos horgászvize. A folyóban 51 halfaj él, 
közöttük van néhány ritkaság is.

A vizisportok közül az evezősök és kajak-kenu sport versenyzői, 
túrázói is kivételesen jó  körülményekre leltek itt. A versenyegyesüle-
tek többsége ide költözött. Elsősorban természetesen a folyó buda-
pesti, felső szakaszát használják, ott épültek sorra a klubházak. Duna- 
varsányban létesült az ország egyetlen vizisport edzőtábora és van 
egy kajak tábor Ráckevén is.

Az üdülők alaposan „belakták” a Ráckevei-Duna partját és szige-
teit. Elmondható, hogy a partok beépítettsége közelít a 100 %-hoz...

Ez mind szép és jó. Csak éppen óhatatlanul felmerül újra meg újra 
a kérdés: meddig bírja a terhelést a Ráckevei-Duna?

Két nyomasztó gondot kellene megoldani, ha nem akarjuk szép 
Dunánk pusztulását tétlenül szemlélni. Az egyik az eliszaposodás, a 
másik a vízszennyezés.

Minden lassan folyó víz közös sorsa, hogy a vízpótlással érkező 
hordalék lerakódik, a víz holtággá válik, idővel teljesen feltöltődik. 
Az említett haszonélvezőkön kívül ellenérdekelt ebben maga az 
élővilág. Minden romlás ellenére itt még sok szépség, növényi, állati

Dolgozik az árokásógép
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ritkaság talál menedéket. Páratlan értéket képviselnek az úszólápok, a 
hókonyok. Sem embernek, sem a természetnek nem mindegy mit 
teszünk az eliszaposodás és a vízszennyezés ellen.

Évente 50-60 ezer m3 hordalék érkezik. A nagy vízszennyezők -  a 
szennyezetten érkező Duna, a Dél-Pesti Szennyvíztisztító, a Gyáli 
patak -  hozama mellé kell számítani a csatornázatlan üdülők szivárgó 
szennyvizét és rontja a vízminőséget a horgászok által beszórt 
etetőanyag is (az etetés ugyan már tilos, de a tiltással nem sokan tö-
rődnek...).

Bohák Imre a Közép-Dunavölgyi Vízügyi Igazgatóság szakaszmér-
nöke kérdésünkre az alábbiakról számolt be.

„A Ráckevei-Duna felső  szakaszának első 10 km-ét a 80-as évek 
közepén megkotorták, de azután sokáig semmi sem történt. Ha ott az 
akkori állapotokat akarnánk visszaállítani 800 ezer m' iszapot kellene 
kiemelni! A fenntartásra végre 2001-ben kaptunk 60 millió Ft-ot, idén 
84 milliót. Beruházásként idén elkezdődhet az MO-s híd felett kezdődő 
7,5 km-es szakasz kotrása.

Elkészültek a szükséges tanulmánytervek, hatásvizsgálatok, tehát 
ezután minden erre szánt pénz már csak az érdemi munkára, meder- 
tisztításra fordítható. A terv szerint csak a meder közepéből a part felé 
rézsutosan emelünk ki iszapot, a parti növényzetet így a munkák nem 
érintik.

Három egymástól független cég vizsgálta az iszapmintákat, abban 
egyezik a szakértők véleménye, hogy a kitermelendő lerakódás nem 
tartalmaz toxikus anyagokat, azt akár mezőgazdasági célra is fel

lehet használni. Tárolását külön e célra tartalékolt területeken kiépí-
tendő iín. zagytározókban oldjuk meg."

A sok ígéret után most valami elkezdődött.
Reménykedjünk...

PP

A Zichy-kápolna a víz fogságában

Utolsó OVXCKS
j jelső bekötés

Szigetbecse község története legnagyobb 
beruházása, a szennyvízelvezető csatorna ki-
építése befejeződött. A nagy munkáról a 
szervezés kezdetétől folyamatosan beszá-
moltunk krónikánkban. Az itt megjelent cik-
kekből nyomon követhető a munka minden 
mozzanata. A csatornahálózat kiépítésének 
vállalásával a nehézségeket, költségeket ma 
álló közösség emelt fővel léphet be a XXI. 
századba.

Az egyes portákon azonban még maradt 
tennivaló. A rendszer a szennyvízberuházás 
üzembe helyezési eljárásának befejezésével, 
a nyomáspróbák elvégzésével használatba 
vehetővé vált. Az egyes porták ténylegesen 
akkor vehetik használatba a csatornázási 
rendszert, ha a kerítésen belül elvégzik az 
utolsó munkát, a vezeték mintegy egy mé-
teres szakaszának bekapcsolását.

A községben kiépített három fő vákuum 
szakasza közül műszaki megfontolások 
alapján a leghosszabb szakaszt, a II. számút 
választották ki arra, hogy annak végén (a Pe-
tőfi Sándor út elején) elkezdjék a már kiépí-
tett házi vonalak csatlakoztatását. Az első 
„élesre kötés” július 10-én történt. A követ-
kező munkába veendő főág az I. lesz, majd a 
III. főágban fejeződik be az elkészült házi ve-
zetékek bekötése.

A rendszerre rákapcsolt porták lakói már 
megtapasztalták, hogy a munkáról előzőleg 
értesítést kapnak. Jelen van a tulajdonoson 
kívül a szerelést végző szakember, a rendszer 
üzemeltetője, a polgármesteri hivatal képvi-

selője. A vízóraállás leolvasása után a hasz-
náló megköti a szolgáltatóval a szerződést.

Az első bekötés: 2002. július 10. Petőfi S. u. 10., 
if. Schmidt Mátyás portája

A rendszer próbája úgy történik, hogy a 
házból gravitációs úton érkező szennyvizet 
beengedik az utcai gyűjtőbe, ahol a vákuum 
szelepnek 40 literenként kell működésbe lép-

nie. A folyamatot háromszor megismétlik az 
ellenőrzés során.

Amennyiben a vízóra hitelességi ideje le-
járt, azt e munkálatok során kicserélik.

Két szabály, amit a használat során be kell 
tartani: nem vezethető a rendszerbe a csapa-
dékvíz. Nem juttatható szilárd hulladék a 
rendszerbe. (Gondosan olvassák el a szolgál-
tatási szerződést.)

A kijelölt napokon 8-10 fogyasztó rá-
kötését végzik el. A községben 393 társulati 
tag van, július 16-ig (lapzártáig) 162 háznál 
történt meg a hálózat teljes kiépítése. Az elő-
készítést elvégzőknél a rákötések augusztus 
második felében befejeződnek.

A beruházók, az üzemeltetők, az önkor-
mányzat bízik abban, hogy eközben folyama-
tosan készülnek az ingatlanon belüli mun-
kálatok, előre halad a bekötések előkészítése.

Csak kérni, biztatni tudjuk a lakosokat, 
segítsenek, hogy a nagy beruházás utolsó fel-
vonása végén lemehessen a függöny, felhan-
gozhasson a taps, ami megillet mindenkit, aki 
a saját kényelme, de a jövő generáció egész-
sége, a környezet védelme érdekében is dol-
gozott a szennyvízelvezető rendszer és tisztí-
tómű építésén, a megvalósításához, üzemel-
tetéséhez anyagi áldozatot vállalt.

Ezúton tolmácsoljuk mindenkinek, akit 
illet, a beruházók, szervezők köszönetét, az 
eddig mutatott segítőkészségért, az áldozat- 
vállalásért és ismételten kérjük a még hát-
ralévő munkáknál az együttműködést!

Magasitz Lajos
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* HÍREK * HÍREK * HÍREK
Lovasok, lovak a Királyréten

Gondosan előkészített pálya, nyáridő. Gyönyörű paripák, elegáns lovasok. Díjugrató verseny a 
Királyréten. Ünnep ez, évről évre visszatérő eseménye a Go-ló Bt. Királyréti Lovasklubnak és ter-
mészetesen a versenyben résztvevőknek, a nézőknek.

A sok választható sportág között kevés van, mely olyan szoros együttműködést követelne meg 
a sportoló ember és társa, egy állat között, mint amilyen a lovassport.

Figyelem a bemelegítőket. Kicsi gesztusok, alig észrevehető mozdulatok, melyekkel a lovas erő-
síti társában a bizalmat. Mert kell ez a bizalom, ugyanúgy kell a határozottság az ember részéről, 
amivel érezteti, mit kíván barátjától.

„Lovas indul”. Élvezet nézni, amikor egy gyakorlott lovas és ló végigküzdi az akadálypályát. 
Tartás, határozottság, segítségnyújtás az ember részéről. Vállalt engedelmesség, erőfeszítés, ügyes-
ség az állat részéről. A nap csillog a már kissé nedves, fényesre pucolt ló testén, látni csodás izom- 
zatát. Kecses, mégis erős lábai apró porfelhőket löknek fel. Az egyenesekben vágtázó állat szinte 
megnyúlik, felhúzott lábakkal repül át az akadályon.

Az Aranyos Kupa és Királyréti Kupa díjugrató versenyen ismét nevezési csúcs született. Kezdő 
lovasok, kezdő lovak, amatőrök szívesen jönnek Királyrétre. A lovasklub elnökét dr. Gótzy Gyulát 
kértük rövid nyilatkozatra:

„Díjugrató versenyünk az országos versenysorozat egy fordulója, ennek során megyei és orszá-
gos minősítést lehet szerezni. Az évente megrendezett versenyünkre emelkedő számban érkeznek a 
nevezések, mert Királyrétnek jó  híre van a lovasok közt. Itt szeretettel, szíves vendéglátással és ter-
mészetesen nem utolsó sorban jól előkészített pályával várjuk a lovasokat, lovakat és kísérőiket. A 
pálya minősége döntő. Büszkék lehetünk pályánk előkészítésére, mert azon Csete Gábor, az ország 
legjobb pályaépítője, nemzetközileg is elismert szakember munkálkodott. Sokan támogatják ren-
dezvényünket, a szponzorok száma is növekszik. Különdíjat ajánlott fel többek között a szigetbecsei 
önkormányzat is.”

Idén az időjárás is kedvezett, sokan élvezték itt Királyréten június 29-én a szép nyári hétvégét.

Történelmet írtak!
Befejeződött a 2001-2002. évi körzeti labda-

rúgó bajnokság.
Szigetbecse felnőtt és ifjúsági csapata egyként 

sok örömet szerzett a szurkolóknak, a támoga-
tóknak, mert mindkét együttes nagyszerűen sze-
repelt! A Szigetbecsei Sportegyesület a közel-
múltban ünnepelte 50 éves fennállását. Fél év-
század alatt a labdarúgó szakosztály folya-
matosan működött, azonban egyszer sem fordult 
elő, hogy községünk labdarúgói jogot szereztek 
volna a megyei II. osztályban való szereplésre.

A felnőtt csapat
Felnőtt csapatunk tehát -  joggal mondhatjuk -  

helyi sporttörténetet írt, amikor az elmúlt évad-
ban kiharcolta ezt a lehetőséget! Megérett tehát a 
gyümölcs. A sportolók, szakvezetők munkája, a 
szurkolók lelkesedése, a szponzorok áldozat- 
készsége meghozta a várt és remélt eredményt: 
felnőtt csapatunk a bajnokság második helyén 
végzett és felkerült a megyei II. osztályba, ifi

csapatunk pedig a nagyon értékes, a jövőt illető-
en biztató harmadik helyen végzett.

Június 28-án felszabadultan és jogos büszke-
séggel vehettek részt a siker kovácsai, szereplői a 
sportegyesület évadzáró díjkiosztó ünnepségén.

Siegel Adolf, a csapat fő támogatója és Maga- 
sitz Lajos polgármester az önkormányzat nevé-
ben átadta a játékosoknak és szakvezetőknek az 
érmeket és serlegeket.

Gratulálunk a sikerekhez, kívánunk jó pihe-
nést és reméljük az idei eredmények méltó foly-
tatását a következő évadban!

***
Felnőtt csapat
Vezető edző: Kelemen József. Gyúró: Deák 

Tibor.
A csapat tagjai: Ács Miklós, Bőcze Sándor, 

Eőry Dénes, Feigl Gáspár, Gavádi István, Jáno-
si Miklós, Lemer György, Méri Csaba, Michelisz 
János (csapatkapitány), Papp József, Papp Zol-
tán, Schwarczenberger Attila, Schwarczenberger 
József, Stump István, Sümegi Ferenc, Straub Gá-
bor, Schmidt Mátyás, Szeltner Ferenc, Tóth Ist-
ván, Veszeti János, Vidák Gorán, Zoltán Péter.

Ifjúsági csapat
Edzők: Kovács Ottó és Bogdán József.
A csapat tagjai: Bobrovácz Ferenc, Bodó 

Gergely, Bodó Norbert, Csordás Péter, Feigl 
Gáspár, Gyócsi Sándor, Illés Béla, Kovács Di- 
mitrisz, Kutasi József, Matkó Zsolt, Schmidt Má-
tyás, Stump József, Sziklai Zsolt, Sziícs Tamás, 
Tóth Bálint.

Turisztikai fejlesztés
A Csepel-szigeti önkormányzatok kistérségi 

társulása szervezésében július 9-én Ráckevén 
fórumot rendeztek a térség kerékpárút hálózatá-
nak és a viziturizmus fejlesztése tárgyában.

Örömmel adunk helyt minden ezzel kapcso-
latos hímek.

A Szigetbecsei Községi Önkormányzat Pol-
gármesteri Hivatalában az érdeklődők hozzájut-
hatnak azokhoz a kérdőívekhez, melyeket ki-
töltve bekapcsolódhatnak a tervezők munkájá-
ba.

Bővebb információ az alábbi telefonszámon 
kapható: 24/523-350, térségmenedzser Fiar 
Sándor.

Kitűnő tanulók a 2001/2002. 
tanévben

2.osztály: Jakab Alexandra, Jónak Dávid, Nagy 
Gergely, Pataki Donát Zoltán

3. osztály: Lumei Norbert
4. osztály: Bonhardt Bernadett, Csoba Nikolett, 

Kölesdi Gábor, Lumei Dániel, Nagy Péter, 
Nóska Gábor, Pallinger Franciska, Szalai 
Simon

5. osztály: Kőhegyi Áron, Riedl Vivien
6. osztály: Farooq Tahira, Horváth Orsolya, 

Jónak Roland
7. osztály: Lolbert Barbara
8. osztály: Horváth Dóra, Kőhegyi Katalin, 

Schmidt Nóra
Az eredményekhez szívből gratulálunk.

Helyhatósági választások
Mádl Ferenc köztársasági elnök 2002. októ-

ber 20-ra írta ki az esedékes helyhatósági vá-
lasztásokat. A települések szavazásra jogosult 
polgárai ekkor választják meg -  egy választási 
fordulóban -  a polgármestert, a helyi képviselő- 
testület tagjait és a megyei önkormányzati 
képviselőket és a kisebbségi önkormányzat 
képviselőt.

Köszönetnyilvánítás
Köszönetét mondunk mindazoknak a szi-

getbecsei lakosoknak, akik szeretett férjemet, 
édesapánkat, vejünket

Szanyó Istvánt
utolsó útjára elkísérték, sírjára koszorút, virá-
got helyeztek el, mélységes gyászunkban 
együttérzésüket fejezték ki.

Szanyóné Brodmann Zsuzsa 
és családja

Kiadja Szigetbecse Képviselő-testülete, Felelős szerkesztő: Pap Kornélia, Felelős kiadó: Magasitz Lajos polgármester
A szerkesztőség címe: Szigetbecse, Petőfi Sándor u. 34.

Nyomda: PRESS+PRINT Kft. -  Megjelenik: kéthavonta


